



စိုက်ပျိုးရေး၊ မွေးမြူရေးနှင့် ဆည်မြောင်းဝန်ကြီးဌာန စီမံကိန်းဦးစီးဌာန



စိုက်ပျိုးစီးပွားသတင်းလွှာ

အမှတ်စဉ် (၂၇/ ၂၀၂၂)

၂၀၂၂ ခုနှစ်၊ ဇူလိုင်လ(၁၄) ရက်

၁၄-၇-၂၀၂၂	
ငွေကြေး အမျိုးအစား	ငွေလဲလှယ်နှုန်း (ကျပ်)
ဒေါ်လာ	၁၈၅၀.၀
ယူရို	၁၈၅၄.၃
စင်ကာပူဒေါ်လာ	၁၃၂၀.၂
စတာလင်ပေါင်	၂၁၉၃.၁
ဂျပန်ယန်း (၁၀၀)	၁၃၃၁.၁
တရုတ်ယွမ်	၂၇၄.၃၂
ဟောင်ကောင် ဒေါ်လာ	၂၃၅.၆၇
အိန္ဒိယရူပီး	၂၃.၁၆၂
ကိုရီးယားဝမ် (၁၀၀)	၁၄၀.၆၅
မလေးရှား ရင်းဂစ်	၄၁၆.၂၉
ဖိလစ်ပိုင်ပီဆို	၃၂.၈၈၂
ထိုင်းဘတ်	၅၀.၆၇၈
ဗီယက်နမ်ဒေါင် (၁၀၀)	၇.၈၉၉၂

သတင်းခေါင်းစဉ်များ

- စိုက်ပျိုးရေး၊ မွေးမြူရေးနှင့် ရေထွက်ပစ္စည်းဆိုင်ရာသတင်းများ
 - ၂၀၂၂ ခုနှစ်၊ ဇွန်လအတွက် စားနပ်ရိက္ခာဈေးနှုန်းညွှန်းကိန်း သတင်းထုတ်ပြန်ချက်
- အထွေထွေသတင်းများ
 - Biofach Organic ပြပွဲ ကျင်းပမည့် အစီအစဉ်
 - ဂျာမနီနိုင်ငံတွင် ကုန်သွယ်မှုလုံခြုံမှု ဖြစ်ပေါ်ခြင်း
 - ယူရိုငွေကြေးတန်ဖိုး ကျဆင်းမှုဖြစ်ပေါ်ခြင်း
 - ခရိုအေးရှားနိုင်ငံက ယူရိုငွေကြေးစတင်အသုံးပြုရန် စီစဉ်ဆောင်ရွက်ခြင်း

လယ်ယာစီးပွားနှင့်
ကုန်သွယ်မှုဌာနခွဲ၊
စီမံကိန်းဦးစီးဌာန
ရုံးအမှတ် (၁၅)
ဖုန်း-၀၆၇-၃၄၁၀၆၈၄
Email-
misdop.moali@gmail.com

၂၀၂၂ ခုနှစ်၊ ဇွန်လအတွက် စားနပ်ရိက္ခာဈေးနှုန်းညွှန်းကိန်း သတင်းထုတ်ပြန်ချက်

အီတလီနိုင်ငံ၊ ရောမမြို့အခြေစိုက် ကုလသမဂ္ဂ စားနပ်ရိက္ခာနှင့် စိုက်ပျိုးရေးအဖွဲ့ (Food and Agriculture Organization- FAO) မှ ၂၀၂၂ ခုနှစ်၊ ဇွန်လအတွက် စားနပ်ရိက္ခာဈေးနှုန်းညွှန်းကိန်း (FAO Food price Index-FFPI) သည် အနည်းငယ်ဆက်လက်ကျဆင်းခဲ့ပြီး တတိယမြောက်လ အနေဖြင့် ၃ လဆက်တိုက် ကျဆင်းခဲ့ကြောင်း၊ ပျမ်းမျှ ၁၅၄.၂ မှတ်ရှိခဲ့ပြီး မေလထက် ၂.၃ ရာခိုင်နှုန်း ကျဆင်းခဲ့ကြောင်း ယင်းသည် ကမ္ဘာ့ဈေးကွက်တွင် နို့နှင့်အသားဈေးနှုန်းများ မြင့်တက်ခဲ့သော်လည်း ဟင်းသီးဟင်းရွက်ဆီ နှံစားသီးနှံများနှင့် သကြားဈေးနှုန်းများ ကျဆင်းမှုတို့ကြောင့်ဖြစ်ကြောင်း၊ နှံစားသီးနှံဈေးနှုန်းညွှန်းကိန်း (Cereal Price Index) မှာ ဇွန်လတွင် ပျမ်းမျှ ၁၆၆.၃ မှတ်ရှိခဲ့ပြီး မေလ ထက် ၄.၁ ရာခိုင်နှုန်း ကျဆင်းခဲ့ကြောင်း၊ ကမ္ဘာ့ဂျုံဈေးနှုန်းသည်လည်း ဇွန်လတွင် ၅.၇ ရာခိုင်နှုန်းကျ ဆင်းခဲ့ကြောင်း၊ ယင်းသို့ဈေးနှုန်းများ ကျဆင်းမှုသည် မြောက်ကမ္ဘာခြမ်းနိုင်ငံများတွင် ရာသီနှံစားသီးနှံများ ရိတ်သိမ်းမှုနှင့် ထုတ်လုပ်သည့် နိုင်ငံအချို့တွင် သီးနှံများဖြစ်ထွန်းမှုနှင့် ရုရှားနိုင်ငံတွင် နှံစားသီးနှံများ ထုတ်လုပ်မှုမြင့်တက်နိုင်သောကြောင့် ဖြစ်ပါသည်။

ကမ္ဘာ့ဈေးကွက်တွင် အစေ့အဆံဈေးနှုန်းသည်လည်း ၄.၁ ရာခိုင်နှုန်းကျဆင်းခဲ့ကြောင်း၊ အာဂျင်တီးနားနှင့် ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံတို့တွင် ရာသီပေါ်ပြောင်းဖြစ်ထွန်းမှုမြင့်တက်မှုနှင့် အမေရိကန်နိုင်ငံတွင် ပြောင်းသီးနှံများဖြစ်ထွန်းမှုတို့ကြောင့် ကမ္ဘာ့ပြောင်းဈေးသည် တစ်လချင်းအလိုက် ၃.၅ ရာခိုင်နှုန်းကျဆင်းခဲ့ကြောင်း၊ ဟင်းသီးဟင်းရွက်ဈေးနှုန်း (Vegetable Oil Price Index) မှာ ဇွန်လတွင် ပျမ်းမျှ ၂၁၁.၈ မှတ်ဖြင့် တစ်လချင်းအလိုက် ၇.၆ ရာခိုင်နှုန်းကျဆင်းခဲ့ကြောင်း၊ စားအုန်းဆီ အဓိကထုတ်လုပ်သည့် နိုင်ငံများတွင် ရာသီအလိုက် စားအုန်းဆီထုတ်လုပ်ခြင်း မြင့်တက်မှုနှင့် အင်ဒိုနီးရှားနိုင်ငံမှ ဆီတင်ပို့မှုမြင့်တက်နိုင်သော အလားအလာများကြောင့် ကမ္ဘာ့စားအုန်းဆီဈေးနှုန်း ကျဆင်းခဲ့ကြောင်း၊ အလားတူ ကမ္ဘာ့ဈေးကွက်တွင် နေကြာဆီနှင့် ပဲပိစပ်ဆီဈေးနှုန်းများလည်း ကမ္ဘာ့ဝယ်လိုအား နှေးကွေးသည့်အတွက် ကျဆင်းခဲ့ပါသည်။

သကြားဈေးနှုန်းညွှန်းကိန်း (Sugar Price Index) မှာ ဇွန်လတွင် ပျမ်းမျှ ၁၁၇.၃ မှတ်ရှိခဲ့ပြီး မေလထက် ၂.၆ ရာခိုင်နှုန်းဖြင့် နှစ်လဆက်တိုက်ကျဆင်းခဲ့ကြောင်း၊ ယင်းသည် ကမ္ဘာ့ဈေးကွက်တွင် သကြားဝယ်ယူရရှိမှု အားကောင်းလာခြင်းနှင့် ကမ္ဘာ့စီးပွားရေးတိုးတက်မှု နှေးကွေးလာခြင်းက သကြားဝယ်လိုအားနှင့် ဈေးနှုန်းအပေါ် သက်ရောက်မှုတို့ကြောင့် ဖြစ်ကြောင်း၊ အသားဈေးနှုန်းညွှန်းကိန်း (Meat Price Index) ဇွန်လတွင် ၁၂၄.၇ မှတ်ရှိခဲ့ပြီး မေလထက် ၁.၇ ရာခိုင်နှုန်းမြင့်တက်ခဲ့ကြောင်း ယင်းသည် စံချိန်တင်မြင့်တက်ခဲ့ခြင်းဖြစ်ပြီး ၂၀၂၁ ခုနှစ်၊ ဇွန်လ

ထက် ၁၂.၇ ရာခိုင်နှုန်းပိုများနေကြောင်း၊ ကမ္ဘာ့အသားဈေးနှုန်းများမှာလည်း မြင့်တက်လျက်ရှိပြီး ကြက်၊ ဘဲဈေးနှုန်းတို့မှာ သိသိသာသာမြင့်တက်ခဲ့ကြောင်း၊ ယင်းသည် ယူကရိန်းနိုင်ငံတွင် စစ်မက်ဖြစ်ပွားနေမှုက ကမ္ဘာ့အသား တင်ပို့မှုကို ဆက်လက်သက်ရောက်နေမှုနှင့် မြောက်ကမ္ဘာ့ခြမ်းတွင် ကြက်ငှက်တုပ်ကွေး ဖြစ်ပွားခဲ့မှုတို့ကြောင့် ဖြစ်ကြောင်း၊ နို့ထွက်ပစ္စည်းများ၏ ဈေးနှုန်းညွှန်းကိန်း (Dairy Price Index) မှာ ဇွန်လတွင် ပျမ်းမျှ ၁၄၉.၈ မှတ်ရှိခဲ့ပြီး မေလထက် ၄.၁ ရာခိုင်နှုန်းမြင့်တက်ခဲ့ကြောင်း၊ ကမ္ဘာ့ဈေးကွက်တွင် နို့ထွက်ပစ္စည်းများလည်း ဈေးနှုန်းမြင့်တက်ခဲ့ကြောင်း၊ ယင်းအနက် ဒိန်ချဉ်ဈေးနှုန်းမှာ ဝယ်လိုအား တဟုန်ထိုးမြင့်တက်ခဲ့မှုကြောင့် အမြင့်ဆုံးဖြစ်ခဲ့ကြောင်း သိရှိရပါသည်။

မြန်မာသံရုံး
ရောမမြို့

Biofach Organic ပြပွဲ ကျင်းပမည့် အစီအစဉ်

ဂျာမနီနိုင်ငံ နူရင်ဘတ်မြို့တွင် ကမ္ဘာ့ထိပ်တန်းအော်ဂဲနစ်ထုတ်ကုန်ပြပွဲကြီးဖြစ်သည့် Biofach Organic ပြပွဲကို ၂၀၂၂ ခုနှစ် ဇူလိုင်လ ၂၆ ရက်မှ ၂၉ ရက်နေ့အထိ (၄) ရက်တိုင် Messe Nuremberg တွင် ကျင်းပပြုလုပ်မည်ဖြစ်ပါသည်။ ပြပွဲကို ကိုယ်တိုင်လာရောက် ခင်းကျင်းပြသခြင်းနှင့် ဒစ်ဂျစ်တယ်အွန်လိုင်းဖြင့်ပြသခြင်း ပုံစံနှစ်မျိုးဖြင့် ကျင်းပသွားမည်ဖြစ်ပါသည်။ ပြပွဲတွင် အော်ဂဲနစ်စား သောက်ကုန်များအပြင် Organic Non-food များဖြစ်သည့် အိမ်သုံးပစ္စည်း၊ အလှကုန်၊ အထည်၊ ဆေးဝါး၊ အပင်နှင့် မျိုးစေ့များ အစရှိသည်တို့ကို နိုင်ငံများစွာမှ အော်ဂဲနစ်ကုမ္ပဏီများက လာရောက်ပြသ ကြမည်ဖြစ်ပါသည်။ ထို့အပြင် ပြပွဲတွင် အော်ဂဲနစ်ထုတ်ကုန်ဆိုင်ရာ ဆွေးနွေးပွဲဖိုရမ်များ၊ Congress များ၊ ကျွမ်းကျင်ပညာရှင်များ၏ ဟောပြောပို့ချချက်များ၊ Exhibitor များ၏ တင်ဆက်ပြသမှုများဖြင့် ကျင်းပဆောင်ရွက်သွားမည်ဖြစ်ပါသည်။ ပြပွဲလက်မှတ်ဝယ်ယူသူများသည် on site ပြပွဲအပြင် အွန်လိုင်းပြသမှု နှစ်မျိုးလုံးကို ကြည့်ရှုလေ့လာခွင့် ရရှိမည်ဖြစ်ပါသည်။

ပြပွဲတွင် Organic Africa Pavilion ၌ မြန်မာနိုင်ငံမှ ဂျာမနီနိုင်ငံသို့ အော်ဂဲနစ်လက်ဖက်ခြောက်များ ထုတ်လုပ်တင်ပို့နေသည့် Power Mawshan ကုမ္ပဏီက လာရောက် ပြသမည်ဖြစ်ပြီး Yatha Waddi ကုမ္ပဏီ (Paline လက်ဖက်) က ဒစ်ဂျစ်တယ်အွန်လိုင်းဖြင့် ပါဝင်ပြသမည်ဖြစ်ပါသည်။ အဆိုပါ ကုမ္ပဏီများ ပါဝင်ပြသမှုအတွက် မြန်မာနိုင်ငံရှိ Helvetas အဖွဲ့အစည်း၏ Bio

Trade စီမံကိန်းက စရိတ်မျှခံပံ့ပိုးပေးပြီး Helvetas မှ တာဝန်ရှိသူနှစ်ဦးလည်း ပြပွဲသို့လာရောက်မည် ဖြစ်ပါသည်။ ထို့ပြင် ပြပွဲလာရောက်သည့် ခရီးစဉ်အတွင်း လက်ရှိဂျာမန် အဝယ်တော်ကုမ္ပဏီများနှင့် တွေ့ဆုံဆွေးနွေးမှုများ၊ ထုတ်ကုန်အရည်အသွေးပိုင်းဆိုင်ရာ ဆောင်ရွက်သင့်သည်များအတွက် Helvetas အဖွဲ့အစည်းပါဝင်၍ ဆွေးနွေးမှုများ၊ Business matching များကို ပြုလုပ်ကြရန် စီစဉ်ထားရှိပါသည်။

Biofach Organic ပြပွဲသည် နိုင်ငံအနှံ့အပြားမှအော်ဂဲနစ်ထုတ်ကုန်များ စုဝေးရာနေရာတစ်ခု ဖြစ်ပါသည်။ ၂၀၂၁ နှစ်တွင် ကိုရိုနာဗိုင်းရပ်စ်ရောဂါဖြစ်ပွားမှုကြောင့် Digital Event အဖြစ်ပြောင်းလဲ ကျင်းပခဲ့ရာ Digital Event တွင် မြန်မာကုန်သွယ်မှုမြှင့်တင်ရေးအဖွဲ့၏ Digital Profile ကို မြန်မာ ထုတ်ကုန်များ၏ Profile များ၊ ဓာတ်ပုံနှင့် ဗီဒီယိုများ ပါဝင်၍ ပြသခဲ့ပါသည်။ ၂၀၂၂ ခုနှစ် Biofach ပြပွဲကို ဖေဖော်ဝါရီလ ၁၅ ရက်နေ့မှ ၁၈ ရက်နေ့အထိကျင်းပရန် စီစဉ်ထားရှိမှုကို ကိုရိုနာဗိုင်းရပ်စ် ကပ်ရောဂါ ထိန်းချုပ်ကန့်သတ်မှုအစီအစဉ်အရ ဇူလိုင်လသို့ ပြောင်းရွှေ့ကျင်းပခြင်းဖြစ်ပါသည်။

sources: <https://www.biofach.de/en>
သီတာဝင်းဌေး၊ စီးပွားရေးသံမှူး၊
ဘာလင်

ဂျာမနီနိုင်ငံတွင် ကုန်သွယ်မှုလှိုင်းပြမှု ဖြစ်ပေါ်ခြင်း

ဂျာမနီနိုင်ငံတွင် ၂၀၂၂ ခုနှစ် မေလတွင် calendar and seasonally adjusted ကိန်းဂဏန်းများအရ ပို့ကုန်ဝင်ငွေယူရို ၁၂၅.၈ ဘီလီယံနှင့် သွင်းကုန်တင်သွင်းမှုတန်ဖိုး ယူရို ၁၂၆.၇ ဘီလီယံရှိခဲ့ပြီး နှစ်ပေါင်း(၃၀) ကျော် ကုန်သွယ်မှုလှိုင်းပြမှုပုံစံမှာ ပထမဦးဆုံးအကြိမ် လအလိုက်တွင် ယူရို ၁ ဘီလီယံလိုငွေ (Trade deficit) ပြလာခဲ့ကြောင်း Federal Statistical Office က ဇူလိုင်လ (၄) ရက်နေ့က ထုတ်ပြန်ခဲ့ပါသည်။ ပို့ကုန်ပိုင်းတွင် အီးယူအဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံများသို့ ယူရို ၆၇.၅ ဘီလီယံနှင့် အီးယူ ပြင်ပနိုင်ငံများသို့ ယူရို ၅၈.၃ ဘီလီယံ တင်ပို့မှုရှိခဲ့ရာ အမေရိကန်နိုင်ငံသို့ယူရို ၁၃.၄ ဘီလီယံ၊ တရုတ်နိုင်ငံသို့ ယူရို ၈.၇ ဘီလီယံနှင့် ယူနိုက်တက်ကင်းဒမ်းနိုင်ငံသို့ ယူရို ၅.၈ ဘီလီယံတင်ပို့မှု ရှိခဲ့ပါသည်။ သွင်းကုန်ပိုင်းတွင် အီးယူအဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံများမှ ယူရို ၆၁.၈ ဘီလီယံနှင့် အီးယူပြင်ပနိုင်ငံများမှ ယူရို ၆၅.၀ ဘီလီယံ တင်သွင်းမှုရှိခဲ့ရာ တရုတ်နိုင်ငံမှ ယူရို ၁၈.၀

ဘီလီယံနှင့် အများဆုံးတင်သွင်းခဲ့ပြီး အမေရိကန်နိုင်ငံမှ ယူရို ၇.၄ ဘီလီယံနှင့် ယူနိုက်တက်ကင်းဒမ်းနိုင်ငံမှ ယူရို ၅.၈ ဘီလီယံတန်ဖိုး တင်သွင်းခဲ့ပါသည်။

မူလကုန်သွယ်မှုကိန်းဂဏန်းများ(nominal basis) အရ ကုန်သွယ်မှုလိုငွေ ဖြစ်ပေါ်ခြင်း မရှိသော်လည်း calendar and seasonally adjusted တွက်ချက်မှုများအရ လိုငွေဖြစ်ပေါ်လာခြင်းဖြစ်ပြီး ဂျာမနီနိုင်ငံမှ ရုရှားနိုင်ငံသို့ ပို့ကုန်လျော့ကျသွားခြင်း၊ စွမ်းအင်ဈေးနှုန်းများမြင့်တက်မှုနှင့် Supply Chain ပိုင်း မတည်ငြိမ်မှုများဖြစ်ပေါ်ပြီး သွင်းကုန်ပစ္စည်းများတွင် စရိတ်များထပ်မံမြင့်တက်ခြင်းတို့ကြောင့် ဖြစ်ပါသည်။ ရုရှားနိုင်ငံသည် ဂျာမနီနိုင်ငံ၏ နှစ်ပေါင်းများစွာ ကြီးမားသောပို့ကုန်ဈေးကွက်ဖြစ်ခဲ့ပြီး ယခုအခါ ရုရှားနိုင်ငံသို့ ယခင်ကထက် ပို့ကုန်တန်ဖိုး ၅၀ ရာခိုင်နှုန်းကျော်ကျဆင်းလာခဲ့ပါသည်။ ဂျာမနီနိုင်ငံသည် ဥရောပတွင် စီးပွားရေး အင်အားအကြီးမားဆုံးဖြစ်ပြီး ပို့ကုန်ဝင်ငွေသည် နိုင်ငံ၏ စီးပွားရေးမောင်းနှင်အား (Economic engine) တစ်ခုဖြစ်ပါသည်။ ဂျာမနီနိုင်ငံ တွင် အရှေ့အနောက် ပြန်လည်ပေါင်းစည်းမှုပြုလုပ်ခဲ့ပြီး ၁၉၉၁ ခုနှစ်မှစ၍ ကုန်သွယ်မှု ပိုငွေဆက် တိုက်ဖြစ်ပေါ်ခဲ့ပြီး ယခု ပထမဦးဆုံးအကြိမ် လအလိုက် ကုန်သွယ်မှုလိုငွေ တွေ့ကြုံရခြင်းဖြစ်ကြောင်း သိရှိရပါသည်။

Sources:https://www.destatis.de/EN/Press/2022/07/PE22_279_51.html#
<https://www.nytimes.com/2022/07/04/business/germany-trade-deficit-exports-imports.html>

သီတာဝင်းဌေး၊ စီးပွားရေးသံမှူး
ဘာလင်

ယူရိုငွေကြေးတန်ဖိုး ကျဆင်းမှုဖြစ်ပေါ်ခြင်း

ယူရိုငွေကြေးတန်ဖိုးသည် ရုရှား-ယူကရိန်းပဋိပက္ခဖြစ်ပေါ်ပြီးနောက်ပိုင်း နှစ်ပေါင်း (၂၀) အတွင်း ပထမဦးဆုံးအကြိမ် တန်ဖိုးကျဆင်းမှုဖြစ်ပေါ်ခဲ့ရာ ယခုသီတင်းပတ်အတွင်း တစ်ယူရိုလျှင် အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၁.၀၀၀၇ ပတ်ဝန်းကျင်သို့ ရောက်ရှိခဲ့ပြီး ယူရိုဇန်ဒေသစားသုံးသူများအကြား စိုးရိမ်ပူပန်မှုများဖြစ်ပေါ်လာစေပါသည်။ ဓာတ်ငွေဈေးနှုန်းများမြင့်တက်လာမှုနှင့် ရုရှားနိုင်ငံမှ သဘာဝဓါတ်ငွေ့ရရှိမှုဖြတ်တောက်နိုင်မှုအပေါ် စိုးရိမ်ထိန်းလန့်နေမှုတို့က ရင်းနှီးမြှုပ်နှံသူများကို မတည်ငြိမ်မှုဖြစ်စေပြီး အမေရိကန်ငွေကြေးနှင့် နှိုင်းယှဉ်လျှင် ယူရိုဇန်ဒေသ စီးပွားရေးနှင့် ယူရိုငွေကြေးကျဆင်းမှုကို ဖြစ်ပေါ်လာစေခြင်းဖြစ်ကြောင်း လေ့လာသူများက သုံးသပ်ကြပါ

သည်။ အခြားအကြောင်းတစ်ချက်မှာ အမေရိကန်နိုင်ငံ **Federal Reserve** က ငွေကြေးဖောင်းပွမှုနှုန်းကို ကျဆင်းစေရန် အတိုးနှုန်းကို တိုးမြှင့်ပေးလာချိန်တွင် **European Central Bank (ECB)** က အတိုးနှုန်းကို အနည်းဆုံးထားရှိရန် လိုလားနေဆဲရှိခြင်းဖြစ်ပါသည်။ **Federal Reserve** ၏ အတိုးနှုန်း မှာ ၃ ရာခိုင်နှုန်းထိ မြင့်တက်လာရန် မျှော်မှန်းထားပြီး ယူရိုဇုန်ဒေသတွင် ပျမ်းမျှ ၁ ရာခိုင်နှုန်းသာ ထားရှိဆဲဖြစ်ပါသည်။ အမေရိကန်ဒေါ်လာနှင့် ယူရိုငွေကြေးတန်ဖိုး နှစ်ခုညီမျှမှုအခြေအနေတစ်ခုကို များမကြာမီ ရောက်ရှိလာနိုင်မည်ဟုလည်း ခန့်မှန်းထားရှိနေကြပါသည်။ လာမည့် သီတင်းပတ် အတွင်း **ECB** က အတိုးနှုန်းကို အနည်းငယ်မျှတိုးမြှင့်ပေးလာနိုင်ဖွယ်ရှိကြောင်း၊ ၁၀ နှစ်ကျော် ကာလအတွင်း **ECB** ၏ ပထမဆုံးအကြိမ်စဉ်းစားဆောင်ရွက်ခြင်းလည်း ဖြစ်ကြောင်း ခန့်မှန်းသုံးသပ်နေကြပါသည်။

ယူရိုငွေကြေးတန်ဖိုးကျဆင်းမှုက ဥရောပနိုင်ငံများ၏ သွင်းကုန်ပိုင်းတွင် အမေရိကန်ဒေါ်လာဖြင့် ပေးချေရသော တင်သွင်းမှုများ၌ ယခင်ထက် ပိုမိုစရိတ်ကြီးမြင့်ခြင်းများရှိလာနိုင်ပြီး ကုန်ကြမ်းများ၊ တစ်ဝက် တစ်ပျက်ကုန်ချောများ တင်သွင်းခြင်းမှလည်း စရိတ်များထပ်မံကုန်ကျမှုရှိ၍ ပြည်တွင်းဈေးနှုန်းများ မြင့်တက်လာမှုကို ဖြစ်ပေါ်လာစေနိုင်ပါသည်။ တစ်ဖက်တွင် ပို့ကုန်ပိုင်း၌ အမေရိကန်ဒေါ်လာဖြင့် ချုပ်ဆိုတင်ပို့သော လုပ်ငန်းများအတွက် ယခင်ကထက် အကျိုးဖြစ်ထွန်းမှုရှိနိုင်သော်လည်း လက်ရှိ **Supply chain** မတည်ငြိမ်မှုနှင့် အခြားအကြပ်အတည်းများနှင့် တွေ့ကြုံနေရချိန်တွင် များစွာသက်ရောက်မှုမရှိနိုင်ကြောင်း ထောက်ပြပြောဆိုကြပါသည်။ ဥရောပသို့ လာရောက်လည်ပတ်သည့် အမေရိကန်ခရီးသွားများအတွက်မူ အမေရိကန်ဒေါ်လာနှင့် ယူရို ငွေကြေးလဲလှယ်နှုန်း ကွာခြားမှုမရှိခြင်းကြောင့် အကျိုးဖြစ်ထွန်းလာစေပါသည်။

ဂျာမနီနိုင်ငံ **Deutsche Bank** မှ **foreign exchange research** ဌာနမှူး **Mr.George Saravelos** က ယူရို နှင့် အမေရိကန်ငွေကြေး တန်ဖိုးနှစ်ခု ညီမျှမှုအခြေအနေမှ ထပ်မံ၍ ယူရို တန်ဖိုးကျဆင်းနိုင်ပြီး ၁ ယူရို လျှင် ၀.၉၅ မှ ၀.၉၇ ဒေါ်လာခန့်ထိ ရောက်ရှိသွားနိုင်ကြောင်း ခန့်မှန်းပြောဆိုပါသည်။ ယူရိုငွေကြေးတန်ဖိုးသည် အမေရိကန်ဒေါ်လာနှင့်သာမက အခြား ဆွဒ်ဖရန့်ငွေကြေးနှင့် ဂျပန် ယန်းငွေကြေးတို့နှင့် ဖလှယ်နှုန်းထားများမှာလည်း ကျဆင်းလာလျက် ရှိနေပါသည်။

ယူရိုဇုန်ဒေသ ငွေကြေးဖောင်းပွမှုနှုန်း(**Harmonised Index of Consumer Prices-HICP**) မှာ ၂၀၂၂ ခုနှစ် ဧပြီလတွင် ၇.၄ ရာခိုင်နှုန်းမှ မေလတွင် ၈.၁ ရာခိုင်နှုန်းသို့ ရောက်ရှိခဲ့ပါသည်။ **ECB** အနေဖြင့် ယူရိုဇုန်ဒေသ အတိုးနှုန်းကို ဒသမပွင့်ဂဏန်း အနည်းငယ်တိုးကာ ငွေကြေးဖောင်းပွမှုကို ကုစားနိုင်ရန်နှင့် ငွေကြေးတန်ဖိုးကျဆင်းမှုကို ကာမိစေရန် ကြိုးပမ်းလျှက်ရှိကြောင်း လေ့လာတွေ့ရှိရပါသည်။ **ECB** သည် အီးယူအဖွဲ့ဝင် (၁၉)နိုင်ငံ (ဩစတြီးယား၊ ပြင်သစ်၊

ဂျာမနီ၊ အီတလီ၊ လပ်ဗီးယား၊ ပေါ်တူဂီ၊ ခရိုအေးရှား၊ ဘယ်လ်ဂျီယံ၊ လစ်သူရေးနီးယား၊ ဆလိုဗေးကီးယား၊ ဆိုက်ပရပ်၊ လူဇင်ဘတ်၊ အက်စတိုးနီးယား၊ အိုင်ယာလန်၊ ဆလိုဗေးနီးယား၊ စပိန်၊ ဖင်လန်၊ နယ်သာလန်၊ မာလ်တာ) ကိုယ်စားပြုဗဟိုဘဏ်တစ်ခုဖြစ်ပြီး သုံးစွဲသူလူဦးရေ (၃၄၀)သန်းရှိကာ ဂျာမနီနိုင်ငံ ဖရန့်ဖတ်မြို့တွင် ရုံးချုပ်ဖွင့်လှစ်ထားရှိပါသည်။

Source:<https://www.dw.com/en/what-a-sinking-euro-means-for-consumers-in-europe-and-us/a-62437126>

သီတာဝင်းဌေး၊ စီးပွားရေးသံမှူး
ဘာလင်

ခရိုအေးရှားနိုင်ငံက ယူရိုငွေကြေးစတင်အသုံးပြုရန် စီစဉ်ဆောင်ရွက်ခြင်း

ခရိုအေးရှားနိုင်ငံသည် အီးယူအဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံတစ်ခုဖြစ်ပြီး ယူရိုငွေကြေးအသုံးပြုမှုကို ၂၀၂၃ ခုနှစ် နှစ်ဆန်းပိုင်းတွင် စတင်အသုံးပြုရန် အီးယူဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီးများက ဇူလိုင် ၁၂ ရက်နေ့က ဆုံးဖြတ် ခွင့်ပြုလိုက်ပါသည်။ အီးယူအဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံများအနက် **European Central Bank (ECB)** စီမံဆောင်ရွက်မှုဖြင့် ယူရိုငွေကြေးအသုံးပြုနေသည့် နိုင်ငံ (၁၉)နိုင်ငံရှိပြီး ခရိုအေးရှားနိုင်ငံက (၂၀) ခုမြောက် နိုင်ငံ ဖြစ်လာပါသည်။ မူလနိုင်ငံသုံးငွေကြေးမှာ **Kuna** ဖြစ်ပြီး ငွေလဲလှယ်နှုန်းမှာ ၁ ယူရိုလျှင် ၇.၅၃၄၅ **kunas** ဖြစ်ပါသည်။

လက်ရှိအခြေအနေတွင် ယူရိုနှင့် အမေရိကန်ဒေါ်လာငွေကြေး ညီမျှမှုအခြေအနေတစ်ခုသို့ ရောက်ရှိလာခြင်း၊ ယူရိုဇန်ငွေကြေးဖောင်းပွမှုမြင့်မားခြင်းနှင့် လူနေမှုစရိတ်ကြီးမြင့်လာခြင်း၊ စီးပွားရေးတိုးတက်မှုနှုန်း နှေးကွေးနေခြင်းတို့က ခရိုအေးရှားနိုင်ငံအတွက် စိန်ခေါ်မှုတစ်ရပ် ဖြစ်နေနိုင်သော်လည်း ယူရိုငွေကြေးစနစ်ပြောင်းလဲသုံးစွဲမည့် အစီအစဉ်အတွက် ကျေနပ်အားရမှု ရှိကြောင်း ခရိုအေးရှား ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီး **Mr.Zdravko Maric** က ပြောကြားခဲ့ပါသည်။ **ECB** ဥက္ကဋ္ဌ **Ms.Christine Lagarde** ကလည်း ယူရိုငွေကြေးစတင်သုံးစွဲမှုအတွက် ကြိုဆိုပြီး စောင့်ထိန်းရမည့် ကတိကဝတ်များ၊ စည်းမျဉ်းစည်းကမ်းများကို လိုက်နာရန်လိုအပ်ပြီး ယူရိုဇန်အနေနှင့် ခရိုအေးရှားကို များစွာမျှော်လင့်ထားကြောင်း ပြောဆိုခဲ့ပါသည်။

အီးယူအဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံများအနက် ယူရိုငွေကြေးသုံးစွဲမှုသို့ လစ်သူရေးနီးယားနိုင်ငံက ၂၀၁၅ ခုနှစ်တွင် ပြောင်းလဲကျင့်သုံးခဲ့ပြီးနောက်ပိုင်း ယခု ခရိုအေးရှားနိုင်ငံက ယူရိုဇန်သို့ ထပ်မံဝင်ရောက်လာခြင်း ဖြစ်ပါသည်။ ဘူဂေးရီးယားနိုင်ငံသည်လည်း ယူရိုဇန်သို့ ၂၀၂၄ ခုနှစ် နှစ်ဆန်း

ပိုင်းတွင် ဝင်ရောက်ရန် စီစဉ်ဆောင်ရွက်လျက်ရှိပါသည်။ ယူရိုငွေကြေးသို့ ပြောင်းလဲသုံးစွဲမည့် အစီအစဉ်အတွက် ခရိုအေးရှား နိုင်ငံသားများအနက် လက်ခံသုံးစွဲချင်ကြသူများရှိသကဲ့သို့ လက်ရှိ ငွေကြေးဖောင်းပွမှုအခြေအနေတွင် ဈေးနှုန်းများ မြင့်တက်လာနိုင်မှုအတွက် စိုးရိမ်မှုများလည်း ရှိနေကြပါသည်။

Source: <https://www.dw.com/en/croatia-gets-final-approval-to-adopt-euro-in-2023/a-62446642>

သီတာဝင်းဌေး၊ စီးပွားရေးသံမှူး
ဘာလင်

.....

Agribusiness & Trade